
 

 

 

Äldreförvaltningen Sammanträdesprotokoll 

Sida 1 (31) 

 
 

Administrativa avdelningen 

Äldreförvaltningen 

 

Storforsplan 36 

Box 44 

123 21 Farsta 

Växel 08-508 36 200 

Start.stockholm.se 

 

Protokoll nr 6 fört vid äldrenämndens 
sammanträde 

  

 

Tidpunkt: 

Tisdagen 25 augusti, 2020, kl. 16:00-17:02 

 

Plats: 

Bråvallasalen, Stadshuset, plan 1 

 

Paragrafer: §§1-22, omedelbart justerade §8 och §16 

 

 

Dag för justering: 

2020-08-27 

 

 

 

 

 

 

 

   

Erik Slottner (KD)  Mirja Räihä (S) 

ordförande  vice ordförande 

 

 

 

 

Närvarande: 

Se sid 2 i protokollet 

  



 

 

 

Äldreförvaltningen Sammanträdesprotokoll 

Sida 2 (31) 2020-08-25 

Error! Use the Home tab to apply Rubrik 1 to 

the text that you want to appear here. 

 

Ledamöter: 

Erik Slottner (KD), ordförande 

Mirja Räihä (S), vice ordförande 

Yvonne Fernell-Ingelström (M) 

Anette Hellström (M) 

Georg Lagerberg (M) 

Abit Dundar (L)  

Ulla Wihlman (MP) 

Isak Kupersmidt (C) 

Felix Finnveden (S) 

Lisa Ahlstrand (S) 

Robert Mjörnberg (V) 

Kerstin Thelander (V) 

Leif Söderström (SD)  

 

Ersättare:  

Christina Huss (M) 

Inger Akalla (M) 

Lisbeth Crabo Ljungman (M) 

Truls Ljungström (M) 

Paulina Draganja (L) 

Anna Kers Hagberg (MP) 

Anna Simon-Karlsson (C) 

Bengt-Olov Tengmark (S) 

Melisa Guner (S) 

Fredrik Stiernstedt (S), 

Elisabeth Persson Grip (V) 

Inger Gretzer Qvick (V) 

Göran Ek (SD) 

 

Närvarande tjänstemän:  

Förvaltningschef Patric Rylander, avdelningscheferna Raili 

Karlsson och Kicki Elofsson, biträdande avdelningschef Linda 

Hamnes, biträdande avdelningschef Marita Åkersten under §1 - §6, 

strateg Hanna Markkula, registrator Gina Lööf samt 

nämndsekreterarna Christer Bergman och Tina Jansheden. 

 

I sammanträdet deltog även borgarrådssekreterarna Mejke 

Runström, Fredrik Bergström under §1 - §6 och Sarah Heidenborg.    
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§ 1.  Närvarande   

 

Ordföranden Erik Slottner (KD) öppnade sammanträdet. 

Ledamöter och ersättares närvaro noterades. 

§ 2.  Val av justerare  

 

Ordföranden Erik Slottner (KD) valdes att tillsammans med 

vice ordförande Mirja Räihä (S) justera protokollet. 

§ 3.  Anmälan av protokollsjustering ÄN 5/2020-06-23 

 

Äldrenämndens protokoll från 2020-06-23 anmäldes. 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna 

§ 4.  Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 
dagordning 

  

Ersättare Inger Gretzer Qvick (V) anmälde övrig fråga gällande 

statistik från Region Stockholm.  

Ordföranden Erik Slottner (KD) beslutade att frågan besvaras 

under §6. 

 

Dagordningen fastställdes. 

§ 5.  Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 
ersättare 

 

Inga skrivelser anmäldes. 

 

§ 6.  Förvaltningschefens information/presentation 

 

Förvaltningschef Patric Rylander informerade om nuläget kring 

pandemin samt besvarade anmäld fråga gällande statistik från 

Region Stockholm. 

 

Biträdande avdelningschef Marita Åkersten presenterade 

Äldreomsorgslyftet 2020-2021. 

 

Strateg Hanna Markkula presenterade Boendeplan 2021 med 

utblick mot 2040.  
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§ 7.  Stadsövergripande boendeplan 2021 med utblick mot 2040 

Dnr 3.2-497/2019 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 

stadsövergripande boendeplan för 2021 med utblick mot 

2040.  

2. Äldrenämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen 

för beslut. 

3. Äldrenämnden överlämnar förslaget till 

stadsbyggnadsnämnden och exploateringsnämnden för 

kännedom. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-08-11. 

 

Äldreförvaltningen har samordnat arbetet med den stads-

övergripande boendeplanen i samverkan med berörda aktörer. 

Fram till 2040 ökar behoven av vård- och omsorgsboende med 

cirka 2 600 platser. I boendeplanen har behovet av åtgärder 

analyserats för att möta denna efterfrågan. Det föreslås 

nyproduktion om cirka 970 nya kommunala platser. Fram till 

2029 finns sju kommunala projekt där planering pågår. När det 

gäller privat nyetablering behövs ytterligare cirka 1 880 platser. 

Då det i nuläget inte går att ta ställning till i vilken omfattning 

behoven av vård- och omsorgsboende kommer att påverkas av 

det rådande läget med pandemin så har inga förändringar i 

Boendeplan 2021 gjorts. Många särskilda boenden har ett stort 

behov av underhåll. Det nuvarande överskottet innebär 

utrymme för underhåll och översyn av beståndet. Sju 

kommunala vård- och omsorgsboenden är av olika skäl 

planerade att avvecklas. Det är viktigt med en fortsatt 

utveckling av seniorbostäder som ett led i att senarelägga 

behoven av äldreomsorg. Micasa planerar för 1 500 nya 

lägenheter. Det finns behov av fler privata seniorbostäder med 

hyresrätt. Det är angeläget att seniorbostäderna stödjer 

möjlighet till social gemenskap och aktiviteter. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
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Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) lade fram ett eget 

förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i 

enlighet med detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 

Reservation 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för deras eget förslag till beslut enligt 

följande:  

 

1. Delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

2. Planeringsinriktningen ska ändras till att 60 procent av 

platserna i vård- och omsorgsboendena ska ha kommunalt 

huvudmannaskap och 40 procent ska vara privata LOV-

platser. 

3. Därutöver anföra: 

 

Det var Vänsterpartiet som under förra mandatperioden tog 

initiativ för ett mer systematiskt arbete för boende för äldre. 

Detta innebär bland annat ett nära samarbete mellan 

äldrenämnden och exploateringsnämnden men också med 

privata byggaktörer. Vi vet ju att den demografiska 

utvecklingen kommer att leda till en allt större andel äldre i 

staden och att det kommer att ställa krav på både fler och olika 

typer av boende. Detta är ett arbete som måste ledas av 

kommunerna och ingenting som kommer att lösas av sig själv. 

Det är glädjande att se att även nuvarande majoritet vill fortsätta 

på den vägen.  

 

För äldre personer med psykisk ohälsa med svårigheter att i 

ordinärt boende hantera sin livssituation saknas lämpliga 

boendeformer. Vi menar att staden behöver ta ett 

kommunövergripande ansvar för dessa boenden och att nya 

profilboenden bör etableras som KÖV – kommunövergripande 

verksamhet.   

 

Om staden ska kunna vara säkra på tillgången på boendeplatser 

på vård- och omsorgsboenden så är det viktigt att staden själv 

tar ett stort ansvar för förvaltning och nybyggnation av 

boenden. Därför bör staden återgå till den tidigare 

planeringsinriktningen. Som förvaltningen också framhåller har 
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det varit bra nu under corona-pandemin att staden har så pass 

många boendeplatser och att det till och med finns ett överskott 

i stadens bestånd för möjligheten att bedriva kohort-vård och 

skapa särskilda boendeplatser för utskrivna från sjukhusvård.  

 

Det är väldigt stort ansvar som läggs på privata aktörer att vilja 

bygga, men det är viktigt att inse att viljan att bygga kan 

komma att sjunka i och med den ekonomiska nedgång som vi 

ser nu. Det innebär att staden genom Micasa behöver ta ett 

större ansvar för byggnation även av seniorboenden och 

hyresrätter.  

 

Det är positivt att Äldreförvaltningen tagit ställning för tillgång 

till gemensamhetslokaler och aktivitetscentra för boende i 

seniorlägenheter. Vi anser dock att det även för boende i 

seniorlägenheter bör finnas tillgång till matsal med kök för 

lokal tillagning av mat för att tillgodose dagligt näringsintag 

och bryta i isolering. Det är också viktigt att de kommunala 

bostadsbolagen uppmanas att se över hur de kan göra sitt 

bestånd mer tillgängligt där det finns brister i tillgängligheten. 

Alla äldre kommer inte ha ekonomiska förutsättningar att flytta 

till nyproducerade lägenheter – med hög hyra - och därför 

behöver bostadsbolagen arbeta med att göra befintliga 

fastigheter så tillgängliga det går, uppmana till kreativa 

lösningar och eventuellt även tillbyggnader (där sådana kan 

passa in) för att göra tillgänglighetsförändringarna ekonomiskt 

möjliga att genomföra. 

 

Äldreförvaltningen skriver att de ser att en konsekvens av 

pandemin, utöver den demografiska utvecklingen, kan vara ett 

förändrat konsumtionsmönster på grund av en på sikt förändrad 

inställning till vård- och omsorgsboende. En rädsla för smitta 

kan leda till en önskan om att bo kvar i sitt hem. Vidare menar 

förvaltningen också att regionens utvecklingsarbete med att 

möjliggöra för fler äldre att få vård i hemmet på sikt kan 

påverka behoven av särskilt boende. Vi anser att detta gör det 

än viktigare att arbeta med att tillgängliggöra det befintliga 

bostadsbeståndet, både för de kommunala bostadsbolagen och 

privata bostadsbolag för att det ska gå att bo hemma på ett bra 

sätt.  

 

Äldreförvaltningen tar vidare upp att samtliga regioner uppger 

minskade biståndsbedömningar som beviljar serviceboenden för 

äldre som önskar det. Biståndsbedömningen anser vi att det ska 

vara mer generöst, både för de äldres skull men också för att det 
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inte är ekonomiskt hållbart att det finns tomma platser på 

servicehus. Hög ålder, upplevd ensamhet, upplevd otrygghet 

och svårtillgängliga bostäder måste vara självklara kriterier i 

biståndsbedömningen. Att leva ensam isolerad och otryggt leder 

till såväl psykisk som somatisk ohälsa. Vi vill att de servicehus 

som idag finns ska bevaras. Men det är viktigt att det finns icke 

biståndsbedömda alternativ i form av seniorboenden som kan 

erbjuda ett gemensamhetsboende för äldre, med tillgängliga 

lägenheter och  med tillgång till aktivitetscenter. Med 

generösare biståndsbedömningar för de som önskar servicehus 

och fler seniorboenden kan vistelse på vård och omsorgboende 

skjutas upp och därvid innebära en minskad kostnad för staden.  

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Förslaget till stadsövergripande boendeplan för 2021 med 

utblick mot 2040 skapar en osäkerhet om hur staden skall kunna 

garantera utbyggnaden av boende för äldre. 

 

Coronapandemin medför givetvis oklarheter inför 2021 men i 

det långsiktiga perspektivet är det andra faktorer som styr hur 

staden genom sin planering kan garantera tillräckligt antal 

boenden. 

 

Den nuvarande planeringsinriktningen är en ändring som helt 

uppenbart kommer att få stora konsekvenser för staden. Vi har 

fortfarande inte fått se några risk- och konsekvensanalyser.  

 

Den blågröna majoriteten förutsätter bekymmerslöst att närmare 

1900 platser, motsvarande 26 boenden, kommer att tillkomma 

genom privat nyetablering. Att låta privata företag bygga och 

driva äldreboenden i denna nu föreslagna utsträckning är en 

riskfylld lösning som även riskerar att minska jämlikheten inom 

olika delar av staden. 

 

I boendeplanen nämns att denna nivå är satt eftersom det är 

viktigt att staden har rådighet över en stor del av platserna. 

Vidare anförs att så länge staden svarar för huvudmannaskapet 

för hälften av platserna erhålls en tillräckligt stabil grund för 

verksamheten. Vi har under en lång tid satt 60 % kommunalt 

huvudmannaskap som nödvändigt för att behålla rådigheten 

över platserna och kontroll över verksamheten och 

kostnadsutvecklingen och anser att det är en lägstanivå staden 
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fortsatt behöver hålla. Vi behöver ha rådigheten över 

majoriteten av boendena för de äldre och personalens skull.  

 

Det förvaltningen lyfter om att ett överskott av platser innebär 

ett utrymme för att prioritera underhållsinsatser och klara 

nödvändiga evakueringar är positivt. Däremot är det 

oroväckande att överskottet av kommunala platser behöver 

finnas på grund av osäkerhet på tillgången till privata platser. 

Det är inte rimligt att staden bär kostnaderna för huruvida de 

privata företagen vill bygga eller inte. 

 

Stadens möjligheter att använda lokaler som under en tid inte 

behövs för äldreomsorgens behov kan komma att behövas för 

andra ändamål, som exempelvis boenden för hemlösa. Lämpar 

sig inte lokalerna för detta ändamål bör de kunna prövas för 

studentbostäder. Det viktiga är i så fall att lokalerna snabbt kan 

konverteras tillbaka när behoven inom äldreomsorgen och på 

det sociala området i övrigt förändras. 

 

Det är viktigt att se till att inte minst innerstadsdelarna har 

tillräckligt med platser för de behov som uppstår, staden kan 

inte bara förvänta sig att de äldre som bor i innerstaden är 

beredda på att flytta till andra stadsdelar. Därför måste varje 

nedläggning analyseras noga innan beslut fattas. När någon av 

stadsdelarna vill eller måste lägga ner ett äldreboende så ska en 

avveckling ske i god ordning och framförallt måste 

intagningsstopp införas i god tid. 

 

Det är positivt att förvaltningen betonar vikten av att eftersträva 

lägre hyresnivåer, inte minst ur ett jämställdhetsperspektiv. 

Många äldre efterfrågar attraktiva och trygga alternativa 

boendeformer och många av våra äldre har idag mycket svårt 

att klara kostnaderna för nyproducerade lägenheter, oavsett om 

det är ägt eller hyrt boende. Staden behöver göra mer för att 

hålla nere byggkostnader och hyresnivåer. 
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§ 8.  Reglering av undersköterskeyrket – kompetenskrav och 
övergångsbestämmelser 

Dnr 1.6-393/2020 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen och överlämnar det till 

kommunstyrelsen. 

2. Äldrenämnden beslutar om omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-07-20. 

 

Socialdepartementet har skickat ut promemorian om reglering 

av undersköterskeyrket gällande kompetenskrav och 

övergångsbestämmelser på bred remiss. För stadens räkning 

lämnas yttrande från stadsledningskontoret, socialnämnden och 

äldrenämnden. Promemorian behandlar nödvändiga 

förändringar av utredningen Stärkt kompetens i vård och 

omsorg, SOU 2019:20, som ligger till grund för beslut om att 

införa en skyddad yrkestitel för undersköterskor. Syftet med att 

införa en skyddad yrkestitel för undersköterskor är att öka 

kvaliteten och säkerheten i vården och omsorgen.  

 

De förändringar som promemorian föreslår grundas på vård- 

och omsorgsprogrammets nya utformning som fastslogs av 

regeringen i december 2019 samt de synpunkter som 

inhämtades vid en nationell remissrunda gällande SOU 

2019:20. 

De förslag till förändringar som presenteras i promemorian 

handlar om att justera utbildningskraven för undersköterskor så 

de matchar regeringens fastställda krav för vård- och 

omsorgsprogrammets nya utformning som fastslogs av 

regeringen i december 2019. Promemorian föreslår också att 

tiden då övergångsbestämmelserna ska gälla förlängs från fem 

till tio år. Förslaget om skyddad yrkestitel med 

övergångsbestämmelser ska börja gälla från och med den 1 

januari 2025. 

 

Förvaltningen ställer sig bakom förslagen i promemorian. Den 

förlängda tiden med övergångsbestämmelser gör det möjligt att 

upprätthålla försörjningen av undersköterskor inom 

äldreomsorgen och gör det möjligt för de som inte har rätt 
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kompetens att validera och pröva sin kunskap eller utbilda sig 

så att de uppnår kompetenskraven. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) samt ledamoten Robert 

Mjörnberg m.fl. (V) lade fram ett eget gemensamt förslag till 

beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med 

detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 

Reservation 

Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) samt ledamoten Robert 

Mjörnberg m.fl. (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

deras eget förslag till beslut enligt följande:  

 

Som svar på remissen ange följande: 

 

Det har länge funnits stora behov av att reglera 

undersköterskornas utbildning och kompetenskrav. Även 

Socialstyrelsen har konstaterat numera att arbetsgivarna, både 

offentliga och privata, knappt vet vilka kunskaper 

undersköterskan har vid anställningstillfället. Allt detta beror på 

brist på nationell utbildning och framförallt på brist på reglerad 

examen vid avslutad utbildning. Med det i bagaget är det 

betydligt svårare att ha en god patient-/brukarsäkerhet. Utifrån 

äldrenämndens perspektiv är det lika viktigt att 

undersköterskorna har god medicinsk kompetens, de äldre som 

får biståndsbedömning är allt oftare multisjuka. 

 

Som förvaltningen skriver i sitt tjänsteutlåtande är ett viktigt 

syfte med att införa en skyddad yrkestitel för undersköterskor 

att öka kvaliteten och säkerheten i vården och omsorgen. Därför 

tillstyrker vi inte förslaget i den del det avser att den som senast 

den 31 december år 2026 ansöker om bevis om skyddad 

yrkestitel och vid ansökan varit verksam med yrkestiteln 

undersköterska i en omfattning som sammanlagt motsvarar 

heltid under fem år de senaste tio åren före ansökan ska få bevis 

om rätt att använda yrkestiteln. Att ha personal som inte har 
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grundläggande kompetens motverkar syftet med en skyddad 

yrkestitel och ökar varken kvaliteten eller patientsäkerheten 

inom vård och omsorg. Även Hälso- och 

sjukvårdsförvaltningen i Region Stockholm uttrycker samma 

farhåga och anser att detta inte bör bifallas. En skyddad 

yrkestitel kan inte beviljas för någon som inte har de teoretiska 

kunskaperna och inte heller har validerat sina kunskaper så att 

de motsvarar kraven i den nationella utbildningen. Det kommer 

också att försvåra för att verksamheterna tryggt ska kunna 

delegera vissa arbetsuppgifter. För äldrenämndens del är det 

också så att öppenvårdsdelegationen, som tillämpas i kommunal 

äldreomsorg, är mer långtgående än delegeringarna inom 

slutenvården. Då är det än viktigare att yrket regleras. 

 

Vi anser också att förlängningen av övergångsbestämmelser är 

för lång. Den nya nationella utbildningen träder i kraft den 1 

juli 2021. Då kan staden beräkna att de första 

undersköterskorna med en utbildning som motsvarar kraven för 

skyddad yrkestitel kommer ut i december 2022 från 

vuxenutbildning. Det blir knepigt att då ha olika 

undersköterskegrupper med olika kompetenser på 

arbetsplatserna under flera års tid. Därför borde 

yrkesbenämningar som finns i överenskommelsen om 

yrkesutvecklingstrappa (april 2017 mellan SKR och 

Kommunal) ha använts. Den överenskommelsen anger att 

vårdbiträde har 800 poäng och undersköterska 1500 poäng. Att 

förlänga tiden för övergångsbestämmelserna kommer att 

resultera i att det under flera år kommer att vara svårt att hålla 

reda på vad de anställda kan och inte kan.  
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§ 9.  Stockholms stads riktlinjer avseende lokalupplåtelse  

Dnr 1.6-290/2020 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-08-03. 

 

I budget 2020 framgår att staden ska säkerställa att ekonomiska 

bidrag, tillgång till lokaler och föreningsbidrag inte går till 

någon aktör med odemokratiska värderingar eller som 

uppmuntrar eller möjliggör våldsbejakande extremism. 

Kommunstyrelsen har inom ramen för detta uppdrag formulerat 

”Stockholms stads riktlinjer avseende lokalupplåtelse” Ärendet 

har remitterats för yttrande till bland annat äldrenämnden. Av 

riktlinjerna framkommer att nämnderna ska föra in ett 

demokrativillkor i sina riktlinjer för handläggning av 

lokalupplåtelse. Riktlinjerna ger bland annat stöd i vilken 

information som ska inhämtas när en aktör önskar hyra en lokal, 

hur svårbedömda ärenden ska hanteras samt stöd i 

avtalsskrivning. Äldreförvaltningen ställer sig i huvudsak 

positiv till förslaget till riktlinjer vilka bland annat ger konkret 

stöd i hur och vilken information som ska inhämtas vid 

lokalupplåtelser. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10.  Stockholms stads riktlinjer avseende förenings- och 
kulturbidrag 
Dnr 1.6-291/2020 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-05-08. 

 

För att säkerställa att bidrag inte ges till föreningar eller 

organisationer som har en verksamhet som står i strid med 

samhällets grundläggande värderingar har 

stadsledningskontoret tagit fram riktlinjer avseende förenings- 

och kulturbidrag. Bidragen ska följas upp noggrant och 

utvärderas av den bidragsgivande nämnden.  

 

Vidare ska alla nämnder och förvaltningar som ger bidrag 

säkerställa att bidrag endast ges i enlighet med dessa riktlinjer 

och kontrollera att bidraget används i enlighet med det syfte 

som de ges. Det ska tydliggöras att det är en förutsättning att 

föreningen eller organisationen uppfyller demokratikravet för 

att få bidrag och att föreningen eller organisationen kan bli 

återbetalningsskyldig om villkoret inte uppfylls.  

 

Det är den som ansöker om ett bidrag som ska visa att samtliga 

villkor är uppfyllda. Nämnderna ska i sin ansökan om 

föreningsbidrag införa ett villkor genom vilket sökande intygar 

att verksamheten är förenlig med demokrativillkoret. 

Polisanmälan ska alltid övervägas vid misstanke om brott. En 

förening eller organisation ansvarar även för sina företrädares 

agerande. Det kan även tas med i bedömningen av en ansökan 

om en företrädare är dömd för brott. 

 

Föreningar eller organisationer som enbart vänder sig till vissa 

grupper eller begränsar tillträdet för personer som inte tillhör 

den grupp som föreningen eller organisationen vänder sig till 

kan inte anses vara diskriminerande. Det är inte heller någon 

begränsning av yttrandefriheten att inte ge bidrag till föreningar 

som motarbetar det demokratiska styrelseskicket.  

 

Äldreförvaltningen ställer sig positivt till utredningens förslag 

och välkomnar tydliga riktlinjer för förenings- och kulturbidrag. 

I äldrenämndens riktlinjer för bidragsgivning finns det krav på 
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att organisationer som beviljas bidrag ska arbeta utifrån 

demokratiska principer samt ta avstånd från våldsbejakande 

uttryck och åsikter. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) lade fram ett eget 

förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i 

enlighet med detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 

Reservation 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för deras eget förslag till beslut enligt 

följande:  

 

1. Delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 

2. Därutöver anföra: 

 

Vi anser att förslaget i stort väcker fler frågor än det ger svar, 

och att dessa frågor behöver redas ut för att riktlinjerna ska vara 

behjälpliga i förvaltningarnas arbete.  

 

I förslaget till riktlinjer avseende förenings- och kulturbidrag – 

demokrativillkor, går att läsa att ”En förening/organisation som 

begår lagbrott eller använder utomparlamentariska metoder för 

att uppnå ett politiskt mål kan sägas motarbeta det demokratiska 

styrelseskicket och ska inte beviljas bidrag.”  

 

Definitionen av utomparlamentariska aktioner är enligt 

Nationalencyklopedin politisk aktivitet utanför det 

parlamentariska systemet. Vidare går att läsa att definitionen 

innefattar: ”I en parlamentarisk demokrati kan det röra sig om 

fredliga demonstrationer, kampanjer eller andra 

opinionsyttringar, ibland mot parlamentariska beslut. Gränsen 

mellan legala och illegala utomparlamentariska aktioner kan 

ibland vara svår att dra. Tydligt illegala handlingar är t.ex. 

våldsamma aktioner och sabotage. Aktioner riktade mot det 

demokratiska parlamentariska systemet som sådant, t.ex. 
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militärkupper och revolutioner, är också att betrakta som 

utomparlamentariska.” 

 

Då definitionen av utomparlamentariska metoder även innefattar 

fredligt politiskt påverkansarbete, såsom kampanjer och andra 

opinionsyttringar, så innebär det att om nämnden bifaller denna 

skrivning så riskerar ett antal av de föreningar som idag får 

föreningsbidrag att inte ha rätt till dem framöver. En 

pensionärsorganisation har till exempel all rätt att dela flygblad 

och en minoritetsorganisation har rätt att bedriva opinionsarbete. 

 

Även om vi förstår att syftet med riktlinjerna säkerligen är att 

tydliggöra att våld mot politiska motståndare är helt förkastligt, 

vilket Vänsterpartiet starkt instämmer i, så menar vi att denna 

skrivning måste förändras eller strykas då den riskerar att 

drabba även helt vanliga föreningar som använder sig av 

fredliga utomparlamentariska metoder. Vi vill till exempel 

påminna om att när politiska partier, från höger till vänster, 

delar flygblad – så är det utomparlamentariskt arbete. 

 

Då riktlinjerna syftar till att vara ett stöd i nämndernas arbete 

med föreningsbidrag samt förtydliga, och stödja, nämnderna i 

detta arbete, så motverkar denna typ av skrivningar sitt syfte och 

öppnar för oklara tolkningar och godtycklighet i 

beslutsfattandet. 

 

Vi vill också framhålla en del kritik som inkommit från olika 

verksamheter i staden. Idrottsförvaltningen framhåller i sitt 

remissvar att deras lokalupplåtelser består främst av 

korttidsupplåtelser av idrottsytor- och lokaler genom nämndens 

bokningssystem till föreningar, företag, förbund som 

privatpersoner. Och förvaltningen menar att riktlinjerna är 

framtagna med utgångspunkten i fristående förfrågningar att 

nyttja staden lokaler och inte är anpassade utifrån omfattande 

löpande upplåtelseverksamhet så som vid bokningar av 

idrottsytor. Vi håller med idrottsförvaltningen i detta och menar 

riktlinjerna behöver tydliggöra hur kontroller vid löpande 

omfattande upplåtelseverksamhet ska genomföras 

proportionerligt samt att det behöver göras åtskillnad mellan 

återkommande verksamhetsstöd och stöd av projektkaraktär där 

större belopp beviljas och där särskilda beslut krävs. 

 

Slutligen vill vi framhålla kommentarer från fastighetskontoret 

som menar att det är oklart om riktlinjerna ska omfatta kontorets 

kommersiella verksamhet, som uthyrning till butiker som säljer 
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barnkläder (som kan vara tillverkade av barn) men tar också 

exempel om uthyrning till musikkollektiv (som skulle kunna 

repetera och uppföra verk med odemokratiska texter) och 

skriver ”Kontoret bedömer det som mycket svårt att på ett 

effektivt sätt kunna kontrollera vandeln hos hyresgästerna i alla 

delar både inför och under avtalstiden. Detta skulle fordra 

mycket omfattande resurser och därtill en näst intill omöjlig 

objektiv bedömningsgrund.” Vi instämmer i fastighetskontorets 

bedömning och menar att riktlinjerna med bakgrund av detta 

och övriga synpunkter behöver tydliggöras för att vara 

användbara som just riktlinjer i verksamheternas löpande arbete.  
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§ 11.  Motion om att garantera Stockholms äldre en bra omsorg 
och vård 

Dnr 1.6-253/2020 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-06-16. 

 

Mirja Räihä (S) har skrivit en motion om att garantera 

Stockholms äldre en bra omsorg och vård. Motionären anser, 

trots den överenskommelse som slutits mellan Region 

Stockholm och Storsthlm, att utskrivning från slutenvården mer 

motiveras av vårdplatstillgången än av hur färdigbehandlad 

patienten är. Tryggt mottagande är välkommet och verkar 

fungera bra men staden behöver säkerställa att omfattningen av 

verksamheten svarar mot behoven. Överenskommelsen bör 

därför följas upp. Motionären vill även att den äldre ska få en 

mer samlad organisation och avskaffa det delade ansvaret 

mellan kommun och region.  

 

Mot bakgrund av ovanstående föreslår motionären att 

Stockholms stad följer upp överenskommelsen om samverkan 

vid utskrivning från sluten hälso- och sjukvård. Motionären 

föreslår vidare att kommunstyrelsen ges i uppdrag att lyfta 

frågan om kommunalisering av hemsjukvården gentemot 

Storsthlm och Region Stockholm samt att skatteväxling ska 

vara genomförd senast den 1 januari 2022.  

 

I dagsläget finns inget uppdrag att kommunalisera 

hemsjukvården inom Stockholms län. Däremot arbetar Sveriges 

kommuner och regioner (SKR) tillsammans med kommunerna 

och Region Stockholm med uppdraget att införa Nära vård.  

 

För att utvärdera hur överenskommelsen om samverkan vid 

utskrivning från slutenvården har fungerat, har Stiftelsen 

Stockholms läns Äldrecentrum ett pågående uppdrag att följa 

upp hur utskrivningsprocessen har fungerat. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
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Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) lade fram ett eget 

förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i 

enlighet med detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 

Reservation 

Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för deras eget förslag till beslut enligt 

följande:  

 

1. Bifalla motionen. 

2. Därutöver anföra: 

 

Det är positivt att äldreförvaltningen anser att det är angeläget 

att den länsövergripande överenskommelsen samt de tillhörande 

rutinerna gällande utskrivningsprocessen från slutenvården följs 

upp. Ingen ska behöva vara kvar på sjukhus längre än det finns 

behov av. Dock behöver den blågröna majoriteten i staden 

arbeta mer för att den blågröna majoriteten i Regionen tar sitt 

ansvar, då den nya ansvarsfördelningen inte fungerar. Under 

årets första fyra månader har Regionen kallat till samordnad 

individuell plan (SIP) vid endast 3,8 % av alla utskrivningar, en 

siffra som under april, den mest akuta perioden under 

pandemin, sjönk till 1,6 %. Under coronapandemin har bristerna 

inom vård och äldreomsorg blivit allt tydligare och det är 

viktigt att återuppta arbetet med att kommunalisera 

hemsjukvården. Med en sammanhållen vård och omsorg hade 

det kunnat gå bättre och smittspridningen hade blivit mindre. 

  

Av någon anledning har stadens politiska ledning i 

uppdragsbeskrivningen och förfrågningsunderlaget för 

hemtjänst ändrat när en SIP ska upprättas. Enligt lag ska en SIP 

upprättas när en är en enskild person, oavsett ålder, har behov 

av insatser från socialtjänsten och från hälso- och sjukvården, 

om det finns behov av det och om den enskilde samtycker. I 

underlagen har detta ändrats till att en SIP kan upprättas. Detta 

bör ändras tillbaka, så att det är tydligt för alla utförare att en 

SIP alltid ska upprättas under ovanstående förutsättningar. 

 

Det är uppenbart att mer behöver göras för att de äldre ska 

kunna garanteras en trygg vård och omsorg, en omsorg som 
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individen kan lita på. Det finns många orsaker till de tillfällen 

där samhällets omsorg sviker den äldre. Vårdplatserna är för få, 

inom regionens sjukvård finns det inte alltid kunskap om hur 

man ska göra. Kunskapen om lagstiftning kan ha brister och 

samverkan på en praktisk nivå brister. 

 

Vi hade stora förhoppningar om att kunna kommunalisera 

hemsjukvården. Allt arbete stöp på tröskeln och skatteväxlingen 

kunde inte genomföras. Men det finns inga hinder för att 

Stockholms stad åter tar ledartröjan på sig och driver på för en 

kommunalisering. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Erik Slottner (KD), ledamoten Yvonne Fernell-

Ingelström m.fl. (M), ledamoten Abit Dundar m.fl. (L), 

ledamoten Isak Kupersmidt m.fl. (C) samt ledamoten Ulla 

Wihlman m.fl. (MP) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande 

enligt följande: 

 

För den grönblå majoriteten är det självklart att Stockholms 

äldre ska garanteras en bra vård och omsorg. Vi delar därför 

motionärens syn att det är patienternas trygghet och säkerhet 

som ska stå i centrum vid hemsjukvård. Det är patienterna som 

har mest att vinna på en kommunalisering av hemsjukvården i 

Region Stockholm. Dessvärre är det inte aktuellt att åter 

uppstarta de förhandlingar som strandade år 2018. Vid dessa 

förhandlingar rådde – liksom även nu – en total politisk enighet 

i Stockholms stad om önskvärdheten med en kommunalisering 

av hemsjukvården. Stockholms stad lade, liksom Region 

Stockholm och övriga kommuner, ner mycket tid och energi på 

samtalen som tyvärr inte ledde fram till någon enighet mellan 

kommunerna. Oss veterligen finns det inget som tyder på att de 

olika kommunernas positioner har förändrat under de senaste 

två åren. I dagsläget är Stockholms stad därför ännu inte berett 

att ta tid från verksamhetsutvecklingen för att försöka åter 

uppstarta vad som av allt att döma skulle bli fruktlösa 

förhandlingar. Staden har dock övervägt att bli pilotkommun för 

en kommunalisering av hemsjukvården, vilket dessvärre har 

visat sig inte vara möjligt av juridiska skäl. 
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§ 12.  Motion om att införa kostnadsfria simhallsbesök för 
personer äldre än 75 år 

Dnr 1.6-252/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens svar på remissen och 

överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-06-23. 

 

Peter Wallmark (SD) har i en motion till kommunfullmäktige 

föreslagit införandet av kostnadsfria simhallsbesök för personer 

äldre än 75 år i Stockholms stad. Detta som en del i att sänka 

trösklarna för att äldre ska kunna ägna sig åt motion för en 

bättre hälsa vilket i förlängningen skulle innebära att trycket på 

den gemensamma välfärden minskar. 

 

Äldreförvaltningen anser att det hälsofrämjande och 

förebyggande arbetet är mycket angeläget. En stor utveckling 

har skett inom stadens öppna verksamheter där förebyggande 

hälsoåtgärder för äldre är avgiftsfria. Äldreförvaltningen menar 

att trösklarna för äldre att ägna sig åt motion redan är låga i och 

med det breda utbud av aktiviteter som tillhandahålls via 

stadsdelsförvaltningarnas öppna verksamheter samt att äldre 

dessutom kan ta del av simhallarnas utbud till reducerat pris. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Ledamoten Leif Söderström (SD) lade fram ett eget förslag till 

beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med 

detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 

Reservation 

Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för sitt eget förslag till beslut enligt följande:  

 

1. Äldrenämnden föreslår att kommunfullmäktige bifaller 

motionen. 
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2. Därutöver anföra: 

 

Äldres hälsa och omsorg är av yttersta vikt för samhället att 

värna om. En aktiv livsstil leder till en bättre hälsa med färre 

sjukdomar och ökat välmående. En bättre hälsa för stadens 

äldre innebär också att trycket på den gemensamma välfärden 

minskar. Vi ser därför införandet av avgiftsfria simhallsbesök 

för äldre som en av flera åtgärder för att sänka trösklarna för en 

aktiv livsstil även i högre åldrar. 

 

En betydande mängd pensionärer lever idag under EU:s 

fattigdomsgräns. För dem skulle ett simhallskort innebära en 

utökad möjlighet till motion året om. 
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§ 13.  Rekommendation om överenskommelse om 
samverkansregler för den offentligt finansierade hälso-
och sjukvården, läkemedelsindustrin, medicintekniska 
industrin och laboratorietekniska industrin fr.o.m.2020 
Dnr 1.6-333/2020 
 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-06-02. 

 

Styrelsen för Sveriges Kommuner och Regioner (SKR) har i 

december 2019 beslutat att godkänna överenskommelsen om 

samverkansregler för den offentligt finansierade hälso- och 

sjukvården, läkemedelsindustrin, medicintekniska industrin och 

laboratorietekniska industrin, att rekommendera regioner och 

kommuner att för sin del anta överenskommelsen samt att 

informera regioner och kommuner om beslutet. Förändringarna 

innebär förtydliganden och förenklingar för att göra dem mer 

kommunicerbara.  

 

Hälso- och sjukvårdens behov av kompetensförsörjning och 

kunskapsstöd ställer krav på nya arbetssätt där digitaliseringen 

och kunskapsstyrningen ger möjligheter till andra typer av 

mötesplatser. Sponsring av hälso- och sjukvårdens interna 

aktiviteter får inte förekomma t.ex. enskild verksamhets 

utbildning, planeringskonferens eller personalfest. Hälso- och 

sjukvården står för kostnader för egen personal, som exempel 

interna föreläsare, kurssekreterare och liknande. 

Äldreförvaltningen ställer sig positiv till överenskommelsen 

och bedömer att de gemensamma samverkansreglerna 

konkretiserar många av skyldigheterna för medarbetarna i 

dokumentet på ett pedagogiskt sätt.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14.  Skrivelse om att inrätta besöksrum på alla äldreboenden i 
staden 
Dnr 1.6-341/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-08-03. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat skrivelsen ”Inrätta besöksrum 

på alla äldreboenden i staden” från Rashid Mohammed och 

Torun Boucher (båda V), för yttrande bland annat till 

äldrenämnden. I skrivelsen beskrivs att på grund av det rådande 

besöksförbudet på äldreboendena kan inte närstående besöka de 

äldre vilket riskerar att öka de äldres utsatthet för depressioner 

och psykisk ohälsa. I skrivelsen föreslås att staden bekostar 

inrättande av besöksrum på samtliga äldreboenden samt att 

staden ser över möjligheten att förse äldreboenden och 

hemtjänstenheter med digital teknik som underlättar för äldre att 

hålla kontakt.  

Äldreförvaltningen anser att stadens verksamheter under rådande 

situation på olika sätt redan arbetar för att underlätta för äldre att 

hålla kontakt med närstående och motverka ensamhet och isolering. 

Verksamheter som har eventuella merkostnader till följd av detta 

kommer att ha möjlighet att söka om statliga medel. 

Äldreförvaltningarna ser därmed inget behov av de förslag som 

framförs i skrivelsen. 

   

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Ledamoten Leif Söderström (SD) lade fram ett eget förslag till 

beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet med 

detta. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de två förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag. 



 

 

 

Äldreförvaltningen Sammanträdesprotokoll 

Sida 24 (31) 2020-08-25 

Error! Use the Home tab to apply Rubrik 1 to 

the text that you want to appear here. 

 

Reservation 

Leif Söderström (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för sitt eget förslag till beslut enligt följande:  

 

Äldrenämnden föreslår att kommunstyrelsen bifaller 

skrivelsens önskemål om att inrätta besöksrum på stadens alla 

äldreboenden samt att anskaffa nödvändig digital utrustning för 

att äldre skall kunna hålla kontakt med anhöriga. 

  

Särskilt uttalande 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Covid-19 håller fortfarande Sverige och världen i ett järngrepp, 

även om det utifrån en Svensk 

kontext ser väsentligt bättre ut i skrivande stund än vad det 

gjorde under våren och 

försommaren. 

 

Vi vet att många äldre blir ofrivilligt isolerade till följd av den 

rådande situationen och deras 

sociala kontakter med såväl vänner och bekanta som anhöriga 

kraftig begränsas, och att detta skapar en stor risk för psykisk 

ohälsa. Skrivelsen kommer med förslag på hur staden kan 

underlätta för såväl besök som kontakt med vänner och familj 

på distans för stadens äldre.. Med, i sammanhanget, små 

ekonomiska medel skulle staden kunna underlätta för denna 

dubbelt svåra utmaning för de äldre, samt värna den fysiska 

och psykiska hälsan. 

 

De svenska restriktionerna har i allt väsentligt sett likadana ut 

sedan mars 2020, med bland annat besöksförbud på 

äldreboenden. Den senaste uppdateringen kring restriktionerna 

kom i förra veckan och då står det klart att besöksförbudet 

förlängs till den första oktober. Inget av det arbete vi i staden 

gör för att arbeta ensamhetsförebyggande är dock förgäves om 

besöksförbudet skulle hävas i oktober, tvärtom, alla insatser vi 

gör på området värdefulla och stärker beredskapen vi 

pandemier och smittoutbrott. 

 

Tillgången till digitala verktyg såsom ipads är ojämnt fördelat 

bland de boende på stadens äldreboenden och alla har inte råd 

att köpa egna. Forskning har visat att utlåning av ipads och 

datorer är en effektiv åtgärd för att minska ofrivillig ensamhet 

och isolering. Förvaltningens svar att de flesta äldreboenden 
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har ipads för utlåning anser vi inte är tillfredsställande, då det 

innebär att det kan skilja sig mellan olika boenden, vi menar att 

det behövs säkerställas att alla äldre som bor på boenden och 

som önskar också får tillgång till hjälpmedel så som ipads eller 

liknande för att kunna hålla kontakt med vänner och familj på 

distans. 
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§ 15.  Högre växel i minoritetspolitiken (SOU 2020:27) 
Dnr 1.6-387/2020 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-07-16. 

 

Kommunstyrelsen har remitterat betänkandet ”Högre växel i 

minoritetspolitiken – stärkt samordning och uppföljning (SOU 

2020:27)”, för yttrande bland annat till äldrenämnden.  

I utredningen föreslås att uppdraget som central uppföljande och 

samordnande myndighet när det gäller judar, romer, 

sverigefinnar och tornedalingar ska flyttas från Länsstyrelsen i 

Stockholms län till Institutet för språk och folkminnen, Isof. 

Sametinget ska bevaka samiska rättigheter och samiska språkets 

utveckling. Myndigheterna ska bidra till en strategisk, 

systematisk och långsiktig styrning av minoritetspolitiken och 

verka för en integrering av de nationella minoriteternas 

rättigheter.  

Äldreförvaltningen ställer sig bakom förslaget då genom att 

skapa ett nav för minoritetsfrågorna kan betydelsefulla 

synergieffekter uppstå. Av effektivitetsskäl är det relevant att 

uppföljningsmyndigheterna kan ge stöd och samordning 

exempelvis kring utbildning, rådgivning och grundläggande 

informationsmaterial. 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Mirja Räihä m.fl. (S) samt ledamoten Robert 

Mjörnberg m.fl. (V) anmälde ett särskilt uttalande enligt 

följande: 

 

Minoritetslagen ger personer som tillhör en nationellminoritet 

ökade rättigheter och skydd för att bevara sitt språk. Inom 

kommuner som liksom Stockholm stad är 

förvaltningskommuner för finska, samiska och/eller meänkieli 
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har personer som tillhör någon av minoritetsgrupperna rätt till 

bland annat äldreomsorg och modersmålsundervisning från 

förskolan på sitt språk. Det finns dessvärre en utmaning med 

detta i och med en brist på personal med adekvat språk och 

kulturkompetens.  

 

Äldreförvaltningen framhåller i sitt remissvar att det finns ett 

behov av konkreta stödinsatser till kommuner och regioner för 

att möjliggöra långsiktiga lösningar för att säkerställa 

kompetensförsörjning av personal som kan minoritetsspråk, vi 

håller med dem i det.  

 

Vidare anser vi att det även när det inte är möjligt att skapa 

boenden där det endast pratas ett av minoritetsspråken ändå 

behövs åtgärder för att de äldre som bor på boenden ska få 

tillgång till aktiviteter och liknande på sitt språk. Detta bör 

också uppmuntras inom alla aktiviteter som riktar sig till äldre 

exempelvis på aktivitetscentra, att aktivt arbeta med att det ska 

finnas aktiviteter på de nationella minoritetsspråken. Om man 

inte tillskapar andra möjligheter för äldre att använda sitt 

modersmål riskerar rätten att få äldreomsorg på sitt 

minoritetsspråk bara bli tomma ord när det hela tiden kan 

hänvisas till personalbrist. Och är personalbrist ett faktum 

behövs andra lösningar så att minoriteternas rätt till sitt språk 

inte hänger på att det inte finns personal i den utsträckningen så 

att de helt kan få omsorg på sitt språk. 
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§ 16.  Statliga stimulansmedel för digital utveckling inom 
äldreomsorgen  
Dnr 3.4-118/2020 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 

fördelningsmodell gällande stimulansmedel för digital 

utveckling inom äldreomsorgen. 

2. Äldrenämnden beslutar att delegera till förvaltningschefen 

att fördela stimulansmedel om 10,7 mnkr till utförare av 

hemtjänst och vård- och omsorgsboenden i Stockholms stad 

utifrån den modell som föreslås i detta ärende.     

3. Äldrenämnden beslutar om omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-08-10. 

 

Stockholms stad har tilldelats 10,7 mnkr i ett till kommunerna 

riktat statsbidrag som syftar till att förbättra förutsättningarna 

för verksamhetsutveckling genom digitalisering inom 

äldreomsorgen. Medlen kan användas för att avsätta personella 

resurser eller för investeringar i teknik som ökar 

förutsättningarna för att införa nya arbetssätt i verksamheterna. 

 

I Stockholms stad har äldrenämnden uppdraget att administrera 

och fördela stimulansmedel till stadens verksamheter inom 

äldreomsorg. Förvaltningen föreslår att 9 135 tkr fördelas så att 

utförare av hemtjänst och vård- och omsorgsboenden inom 

Stockholms stad, oavsett regiform, har möjlighet att ta del av 

medlen. I ärendet föreslår förvaltningen en fördelningsmodell 

med fastställda belopp i två nivåer beroende på verksamhet och 

dess volym. Medlen kan användas för: 

• Inköp av tekniska lösningar/artiklar 

• Personella resurser för digital verksamhetsutveckling 

• Utbildning för personal i välfärdsteknik 

• Utbildning för chefer i välfärdsteknik, eller att leda 

förändringsarbete i digitalisering och välfärdsteknik. 

 

Utöver ovanstående fördelning föreslår förvaltningen att 1 565 

tkr reserveras för projektet Smarta Lås för ytterligare inköp av 

teknisk utrustning. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 
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Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17.  Anmälan av ekonomisk månadsrapport för juli 2020 
Dnr 1.2.2-99/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2020-08-19. 

Enligt stadsledningskontorets anvisningar för nämndernas arbete 

med uppföljning av budget ska varje nämnd ta fram en månatlig 

ekonomirapport med årsprognos och redovisa till 

stadsledningskontoret och respektive nämnd.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 18.  Anmälan av beslut fattade enligt delegation 1 april – 
30 juni 2020 
Dnr 1.1.3-274/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Lista över beslut fattade enligt delegation från och med 1 april 

till och med 30 juni 2020 anmäldes. 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 19.  Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) från sammanträde den 18 augusti 
2020 
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) sammanträde 

från den 18 augusti 2020 anmäldes. 
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Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 20.  Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor från 
den 20 augusti 2020 
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Protokoll från det gemensamma för socialnämnden, äldrenämnden 

och överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor från den 

20 augusti 2020  anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 21.  Postlista för 1 juni – 31 juli 2020  
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Postlista för 1 juni – 31 juli 2020 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 22.  Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor anmäldes. 

 

Sammanträdet avslutades. 

 

Vid protokollet 

 

Tina Jansheden, nämndsekreterare 
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